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AKTUALITY A ZAJÍMAVOSTI

O prvním lednovém víkendu roku 2019 
proběhlo historicky první sčítání ptáků na 
krmítkách. Téměř 14 tisíc většinou laických 
pozorovatelů odeslalo výsledky z více než 
10 tisíc sčítání. Z hlediska zájmu veřejnosti 
je to zajisté úspěch. Zda se tento úspěch 
podaří zopakovat v dalších letech (počítá 
se s každoročním opakováním), ukáže čas. 
Stejně tak se ukáže, jaké poznatky sčítání 
přinese. Metodika je sice velmi jednoduchá, 
stále však standardizovaná, a tak se za 
několik let můžeme těšit i na informace 
o změnách početnosti vybraných druhů, 
snad bude možno analyzovat vliv počasí 
na výskyt ptáků na krmítkách apod. Zapo-
jení široké veřejnosti s sebou nese i rizika 
chybných údajů, s nimi by však mělo být 
možno se při zpracování dat vypořádat. 
Alespoň zkušenosti z podobných programů 
ze zahraničí tomu nasvědčují. Podmínkou 
je alespoň minimální míra standardizace, 
kvalitní databáze a komunikace s pozo-
rovateli. Jelikož vedle populárního sčítání 
na krmítkách monitorujeme ptáky v hnízd-

ním období a od letoška i v zimě v rámci 
sofistikovanějších programů (Jednotný 
program sčítání ptáků a Liniové sčítání 
druhů), máme naději, že za pár let bude-
me mít kromě kvalitních údajů o změnách 
početnosti hnízdních populací lepší údaje 
i o ptácích v zimě. Pak by se snad i hůře 

mělo dařit nepodloženým zprávám z naší 
přírody. Třeba o tom, že kosi jsou vinou viru 
Usutu na vyhynutí. 
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O SČÍTÁNÍ PTÁKŮ NA KRMÍTKÁCH

Do sčítání ptáků 4.-6. ledna se zapojilo přes 13 tisíc lidí. Foto Zuzana Pernicová


